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افزایش 100 هزار بشکه ای ظرفیت پالایشی 
پالایشگاه آبادان

مدیرعامل پالایشــگاه نفت آبادان از افزایش 100 هزار بشکه ای ظرفیت 
پالایش این پالایشگاه خبر داد.

حکیم قیم گفت: ظرفیت پالایشگاه 400 هزار بشــکه ای آبادان امروز با افزایش 100 هزار 
بشــکه ای طی دو سال گذشته از فعالیت دولت سیزدهم، به ظرفیت 500 هزار بشکه در روز 

رسیده است.
وی با اشــاره به تصویب بودجه 1403 برای اجرای طرح های توسعه ای پالایشگاه آبادان در 
آینده ای نزدیک، از آمادگی این واحد صنعتی برای تبدیل شدن به پالایشگاهی پیشرو و رسیدن 

به ظرفیت 630 هزار بشکه تا پایان دولت سیزدهم در سال 1404 خبر داد.
مدیرعامل شرکت پالایش نفت آبادان با بیان اینکه پالایشگاه نفت آبادان به دنبال تبدیل شدن 
به بزرگ ترین پالایشگاه منطقه است، بیان کرد: اجرایی شدن این موضوع با صرف حداقل هزینه 

و در کمترین زمان، عمل کردن به شعار »ما می توانیم« است.
قیم توجه به جامعه پیرامونی هم زمان با پیشرفت داخلی این پالایشگاه را نیز از نکات قابل توجه 
در حوزه مسؤلیت اجتماعی اعلام کرد و گفت: شرکت پالایش نفت آبادان آمادگی دارد در پروژه 
مشترک سازمان منطقه آزاد اروند و دانشگاه تهران مشارکت کند، چرا که اعتقاد دارد هر آنچه 
نیاز اســت، از تخصص، علم و فناوری و هنر را داراست.وی به همکاری های شرکت پالایش 
نفت آبادان با کشور عراق و تمایل شهروندان آن کشور برای ادامه تحصیل در ایران اشاره کرد و 

آماده سازی زمینه برای حضور آنان را یک ضرورت دانست.

با توجه به بارش های اخیر؛
46 درصد ظرفیت سدها پُر آب شد

میزان پرشدگی سدهای کشور از ابتدای سال آبی جاری )ابتدای مهر 1402( 
تا 12 اسفند ماه با توجه به بارش های اخیر به 46 درصد رسیده که نسبت به 

مدت مشابه سال گذشته 3 درصد کاهش را نشان می دهد.
بارش های کشور گرچه هنوز نسبت به سال گذشته کاهش 14 درصدی دارد، اما بارندگی های 

اخیر اندکی حجم آب سدها را افزایش داد.
بر اســاس این گزارش میزان پرشدگی سدهای کشور که هفته گذشــته 45 درصد بود با 
بارش های اخیر و از ابتدای سال آبی جاری )ابتدای مهر 1402( تا 12 اسفند ماه به 46 درصد 
افزایش یافته است.حجم آب در سدهای مهم کشور از ابتدای سال آبی جاری تا 12 اسفندماه 

نسبت به مدت مشابه در سال گذشته 3 درصد کاهش را نشان می دهد.
بنابر این گزارش، حجم آب موجود در سدهای کشور تا 12 اسفند ماه به 22 میلیارد و 880میلیون 
مترمکعب رسیده است. این میزان در سال آبی گذشته 23 میلیارد و 710 میلیون مترمکعب بود.

کاهش 12 درصدی میزان آب ورودی به سدها
میزان آب ورودی به سدهای کشور از ابتدای سال آبی جاری تا 12 اسفندماه در حالی به رقم 
11 میلیارد و 680 میلیون مترمکعب رسید که این میزان در مدت مشابه سال گذشته 13 میلیارد 

و 300 میلیون مترمکعب بوده که 12 درصد کاهش یافته است.
افزایش 21 درصدی خروجی آب از سدها

بر اساس اعلام دفتر اطلاعات و داده های آب کشور از ابتدای سال آبی جاری تا 12 اسفندماه 
10میلیارد و 500 میلیون مترمکعب آب برای مصارف مختلف از سدها خارج شده است.

این میزان در مقایسه با مدت مشابه سال گذشته که هشت میلیارد و 710 میلیون مترمکعب آب 
از سدها خارج شده رشد 21 درصدی را نشان می دهد.

 استحکام استقلال ایران و روسیه 
با تبادل فرآیند فناورانه

رئیس شورای تجاری روسیه و ایران گفت: تبادل فرآیند فناورانه که سبب 
تولید و افزایش آن می شود به استقلال دو کشور کمک می کند.

به گزارش وزارت نفت، لئونید لوزچکو که در حاشیه هفدهمین نشست کمیسیون مشترک 
همکاری های اقتصادی ایران و روسیه در نشست های مذاکره ای تجاری رودررو )B2B( حضور 
یافته بــود، گفت: ما برای افزایش همکاری در زمینه نفت و گاز، فرآوری محصولات نفتی و 
پتروشیمی، گردشگری، کشاورزی، خدمات بانکی، خدمات لجستیک و ساخت کریدور بین المللی 

شمال – جنوب در ایران حضور یافته ایم.
وی با بیان اینکه چشم انداز افزایش همکاری با ایران بسیار مثبت ارزیابی می شود، افزود: افزایش 
حجم تبادلات تجاری بین دو کشور، امکان همکاری های تجاری و اقتصادی در سطوح مختلف 

از بیزینس های کوچک، متوسط و بزرگ را فراهم می کند.
رئیس شــورای تجاری روسیه و ایران ادامه داد: ایران نیز خدماتی نظیر بخش های تبدیلی و 
تولیدی، انرژی، مواد غذایی، صنعت پتروشیمی و خدمات فنی مهندسی را به روسیه ارائه می کند.

لوزچکو با اشــاره به کریدور بین المللی شمال – جنوب گفت: این کریدور یک حجم و روند 
حمل ونقلی است که می تواند افزایش حجم تبادلات بار را در 10 سال پیش رو تا 60 میلیون 

دلار رقم بزند.
وی با بیان اینکه امروز معتقدیم ایران و فدراسیون روسیه می توانند همه نیازهای خود را برطرف 
کنند، اظهار کرد: در کشور ایران صنعت در 45 سالی که در شرایط تحریمی قرار داشته در حال 
توســعه است، همچنین روسیه نیز به فناوری های تازه ای دست یافته و صنعت ما نیز فعالانه 

پیش می رود.
لوزچکو گفت: تبادل فرآیند فناورانه که سبب تولید و افزایش آن می شود، به استقلال دو کشور 
کمک می کند، ما دو دولت در حال توسعه در بخش انرژی هستیم و امروز هرکدام از این بخش ها 

و انواع انرژی که وجود دارد، فناوری های پرشماری را رقم می زنند.

مدیر فناوری اطلاعات و ارتباطات شرکت ملی گاز ایران اعلام کرد
 حکمرانی براساس داده ها 

با سامانه یکپارچه تحلیل شبکه گازرسانی
مدیر فناوری اطلاعات و ارتباطات شرکت ملی گاز ایران گفت: طراحی سامانه 
یکپارچه تحلیل شبکه های گازرسانی، گام مهمی در مسیر حکمرانی بر اساس 

داده های واقعی به عنوان یکی از اهداف اصلی شرکت ملی گاز است.
به گزارش شرکت ملی گاز ایران، سیدمحمد سراجی، در آیین رونمایی از سامانه یکپارچه تحلیل 
شبکه های گازرسانی )SGN( با قدردانی از عوامل اجرایی و مجموعه همکاران شرکت ملی 
گاز ایران که در فرآیند اجرایی این پروژه مشارکت داشتند، اظهار کرد: ایده راه اندازی این سامانه 
همزمان با توسعه شبکه گازرسانی و پدیدار شدن نیازهای جدید در مدیریت شبکه شکل گرفت.

وی ادامه داد: در ابتدا نظر بر این بود که با روزآمدکردن سامانه GPNET که پیش از این، 
مأموریت تحلیل شبکه را بر عهده داشت، نیازهای جدید برطرف شود و پژوهش هایی هم برای 
روزآمد کردن آن انجام شد؛ اما با توجه به نیازهای مطرح شده از سوی مدیریت های گازرسانی 
و برنامه ریزی تلفیقی، مشخص شد که برای ارائه اطلاعات دقیق، نیازمند طراحی سامانه ای نو 

هستیم.
مدیر فناوری اطلاعات و ارتباطات شرکت ملی گاز ایران درباره راه اندازی سامانه تازه تحلیل 
شبکه های گازرسانی گفت: از اواسط سال 1400 پیمانکار مربوطه، کار روی پروژه را آغاز کرد 
و سرانجام پس از گذشت 30 ماه کار تحلیلی و شناخت دقیق از نیازها، به لطف خدا و تلاش 

مجموعه همکاران، این پروژه تکمیل شد.
سراجی با اشاره به ابعاد مهم اجرای این پروژه، تصریح کرد: اجرای این پروژه کار بسیار منظم و 
دقیقی بود. یکی از تجربه های موفق در فرآیند اجرای پروژه، هم افزایی بود که میان همکاران ما 
در قالب تشکیل کارگروهی تخصصی برای تحکیم دیدگاه ها شکل گرفت. اعضای این کارگروه 
افزون بر همکاران ما در فناوری اطلاعات و ارتباطات شامل همکاران صنعت گاز در مدیریت 

گازرسانی و گازهای استانی بودند.
وی افزود: این سامانه در زمینه  بهره برداری کیفی تر از شبکه سراسری گاز کمک شایانی خواهد 
کرد؛ از آن جا که با گسترش شبکه گازرسانی به اقصی نقاط کشور برای مدیریت درست و بهینه 
شبکه، نیازمند ابزار مناسبی هستیم، این سامانه می تواند به کارشناسان کمک کند تا تحلیل 

دقیق تری از وضع شبکه داشته باشند.
مدیر فناوری اطلاعات و ارتباطات شرکت ملی گاز ایران بیان کرد: در واقع ما نیازمند تحلیل 
درستی از شبکه هستیم که با این نرم افزار انجام شدنی است. بر این اساس می توان گفت، با 
طراحی این سامانه گام مهمی در مسیر مدیریت بر اساس داده و حکمرانی بر اساس داده های 

واقعی به عنوان یکی از اهداف اصلی شرکت ملی گاز ایران برداشته شده است.
سراجی درباره کاربران این سامانه نیز گفت: سامانه به صورت متمرکز در ستاد طراحی شده و 
به صورت وب سرویس در اختیار کاربران قرار می گیرد. به طور کلی ذینفعان و کاربران اصلی 
سامانه در بخش ستادی، شرکت انتقال گاز، شرکت مهندسی و توسعه گاز، مدیریت دیسپچینگ، 
مدیریت گازرسانی و مدیریت برنامه ریزی تلفیقی هستند و در بخش شرکت های گاز استانی نیز، 
واحدهایی مانند واحدهای مهندسی و واحدهایی که نیاز به تحلیل شبکه دارند، در این طبقه بندی 

قرار می گیرند.
وی تأکید کرد: برای پیشبرد اهداف کلان و توسعه ای در صنعت گاز نیازمند ابزارهای فناور 
متناســب با آن هستیم، با توجه به گسترش روز افزون شبکه و افزایش دایره خدمات رسانی 
به مشترکان مختلف، نیاز به ابزارهای به روز و کارآمدتر به منظور کاهش سطح خطا ضروری 
است؛ بی شک یکی از مزایای سامانه جدید نیز این است که در این باره گام رو به جلویی بردارد.

براساس این گزارش، آیین رونمایی از سامانه یکپارچه تحلیل شبکه های گازرسانی و همایش 
بررسی ابعاد فنی آن، روزهای 13 و 14 اسفندماه در سالن شهید رجایی ساختمان ستاد شرکت 

ملی گاز ایران برگزار شد.

اخبار کوتاه 

 کارخانه تولید محصول
 دانش بنیان بتن پارچه ای افتتاح شد

 برنامه ریزی دولت
 برای تکمیل زنجیره ارزش صنعت پتروشیمی

مدیرعامل شرکت ملی صنایع پتروشیمی با اشاره به برنامه های 
راهبردی دولت سیزدهم برای تکمیل زنجیره ارزش، بومی سازی و 
خودکفایی کاتالیست ها، کالا و تجهیزات مورد نیاز صنعت پتروشیمی 
گفت: وزارت نفت دولت سیزدهم ارزش بالایی برای سازندگان و 

تولیدکنندگان داخلی قائل شده است.
به گزارش وزارت نفت، مرتضی شــاهمیرزایی دیروز )دوشنبه( در دهمین جایزه 
تعالی صنعت پتروشیمی ضمن قدردانی از همه تلاشگران صنعت پتروشیمی اظهار 
کرد: صنعت پتروشیمی جایگاه ممتازی در کشور دارد.وی با اشاره به نشست های 
تخصصی بســیاری که طی یک سال گذشــته برای این رویداد در شرکت های 
پتروشیمی برگزار شد، افزود: حضور شرکت های پتروشیمی در جایزه تعالی صنعت 
پتروشیمی افرون بر اینکه به نفع خود شرکت هاست، راه را برای آینده و اقتصاد کشور 
باز می کند.مدیرعامل شرکت ملی صنایع پتروشیمی ادامه داد: جایزه تعالی صنعت 
پتروشیمی از نخســتین دوره تاکنون سبب کسب دستاوردهای بزرگی برای این 
صنعت شده که بهبود وضع موجود از ابتدایی ترین اهداف بوده است.شاهمیرزایی با 
تأکید بر کار هوشمندانه و هدفمند در تراز انقلاب اسلامی در صنعت پتروشیمی گفت: 
جایزه تعالی ما را هرچه سریع تر به لبه های دانش و سودآوری و تکمیل زنجیره ارزش 
می رساند.وی تأکید کرد: برنامه های راهبردی صنعت پتروشیمی در دولت سیزدهم بر 
تکمیل زنجیره ارزش، بومی سازی همه کاتالیست های صنعت پتروشیمی، خودکفایی 
در کالا و تجهیزات و دستیابی در دانش فنی های مورد نیاز صنعت پتروشیمی استوار 
شده است.به گفته مدیرعامل شرکت ملی صنایع پتروشیمی، هم اکنون به نقطه 97 
درصدی بومی سازی کاتالیست های صنعت پتروشیمی از نظر تناژ و ارزش رسیده ایم، 
کار در این مســیر از سال های گذشته آغاز شده، اما حمایت و ارزش گذاری دولت 

سیزدهم در این زمینه بسیار بالا بوده است.شاهمیرزایی تصریح کرد: امروز انتقال 
کالا و تجهیزات اروپایی و آمریکایی به کشــور ارزش نیست، بلکه ساخت آنها در 
کشور ارزش است.وی با تأکید بر تمرکز بر استفاده از ظرفیت و توانمندی متخصصان 
داخلی و بها دادن به دستاوردهای ایرانی گفت: مدیریت دانش و استفاده از تجارب 
پیشکسوتان صنعت پتروشیمی بســیار مهم و ضروری است، زیرا این تجارب در 
سال های گذشته ارزان به دست نیامده است.مدیرعامل شرکت ملی صنایع پتروشیمی 
با بیان اینکه امروز در پله 85 درصدی بومی سازی کالا و تجهیزات صنعت پتروشیمی 
قرار داریم، اظهار کرد: از پارسال برنامه پنج ساله داخلی سازی همه کالا و تجهیزات 

این صنعت آغاز شد و چهار سال دیگر تا پایان این مسیر باقی مانده است.
شــاهمیرزایی با اشــاره به 125 طرح پتروشــیمی در حال اجرا افزود: 13 پارک 
پتروشــیمی نیز از ســوی هلدینگ خلیج فارس با جدیت پیگیری می شــود و 
هلدینگ های دیگر نیز می توانند در این زمینه سرمایه گذاری کنند.وی با اشاره به 
اینکه صنعت پتروشیمی و صنایع تکمیلی، کم ریسک ترین محل سرمایه گذاری 
هستند، گفت: در تأمین مالی طرح ها باید از شیوه های نو و سرمایه های سرگردان 
داخل کشور استفاده شود و صندوق های بازنشستگی و هلدینگ ها نیز بخش اعظم 
سود سالانه را به سرمایه گذاری در این صنعت اختصاص دهند، زیرا در طول چند 

سال چند برابر خواهد شد.
مدیرعامل شرکت ملی صنایع پتروشیمی با اشاره به ارزآوری 16 میلیارد دلاری 
صنعت پتروشیمی در سال 1401 و افزود: این رقم امسال به دلیل کاهش قیمت های 
جهانی محصولات پتروشــیمی و عرضه بیشتر محصولات پتروشیمی از طریق 
عرضه اعتباری به واحدهای صنعتی داخلی کاهش خواهد داشت.شاهمیرزایی گفت: 
از ابتدای امسال تاکنون بیش از 75 هزار میلیارد تومان عرضه اعتباری محصولات 
پتروشیمی انجام شده و 1.3میلیون تن از محصولات که مستقیم صادر می شد، 
به داخل عرضه و ســبب رونق واحدهای داخلی شده است.بر اساس این گزارش، 
دهمین جایزه تعالی صنعت پتروشیمی با حضور سیدصولت مرتضوی، وزیر تعاون، 
کار و رفاه اجتماعی، مرتضی شاهمیرزایی، مدیرعامل شرکت ملی صنایع پتروشیمی، 
وحیدرضا زیدی فرد، معاون مهندسی، پژوهش و فناوری وزیر نفت، عبدالحسین بیات، 
رئیس هیات رئیسه صندوق های بازنشستگی صنعت نفت، عبدالعلی علی عسکری، 
مدیرعامل شرکت صنایع پتروشیمی خلیج فارس و بابک افقهی، مدیرعامل شرکت 
سرمایه گذاری نفت وگاز و پتروشیمی تأمین )تاپیکو( با شعار »رشد تولید با رویکرد 
تقویت زنجیره تأمین« در مرکز همایش های ببن المللی صداوســیما برگزار و از 

برگزیدگان این دوره از جشنواره قدردانی شد.

فرمانده قرارگاه خاتم الانبیا گفــت: کارخانه و خط تولید 
محصول دانش بنیــان بتن پارچه ای با هدف هدررفت آب 

توسط متخصصان داخلی افتتاح شد.
سردار عبدالرضا عابد در مراسم افتتاح کارخانه بتن پارچه ای با بیان اینکه 
آب مایه حیات انسان هاست و متخصصان قرارگاه خاتم الانبیا توانستند با 
تولید این محصول دانش بنیان جلوی هدررفت آب را بگیرند، گفت: در 
آینده جنگ، جنگ آب است و اگر نتوانیم منابع آبی موجود را کنترل کنیم،  

تبدیل به فاجعه می شود.
وی با بیان اینکه باید به حرکتمان در تولید این نوع از محصولات سرعت 
ببخشیم، اظهار کرد: در هفته اخیر دو پروژه مهم پسماند و پساب در استان 
آذربایجان شــرقی و مترو در استان فارس را افتتاح کردیم و در موضوع 
آی ســی تی هم انجام اقدامات مهمی مطرح است که در جلسه با وزیر 
ارتباطات توافقات خوبی انجام شد که وارد جزییات آن نمی شوم اما اقدام به 

اجرای این پروژه ها جای تبریک دارد.
وی در خصوص پروژه های قرارگاه در حوزه میادین نفتی و گازی گفت: 
در میادین مشترک که سالیان درازی هیچ نهادی نزدیک آن هم نمی شد 

با ریسک بزرگ وارد شدیم و اکنون مشغول فعالیت هستیم.
فرمانــده قرارگاه خاتم الانبیا با بیان اینکه در حوزه عمرانی نیز اقدامات 
متعددی صورت گرفت گفت که برای راه آهن شلمچه - بصره تاکنون 
8توافقنامه نوشــته شد اما متاســفانه به اجرا نرسید اما امسال با حضور 
 قرارگاه این اقدام عملی شد و اکنون مهندسان قرارگاه در حال طراحی ها

 هستند.
سردار عابد با بیان اینکه در هلدینگ دریایی قرارگاه نیز اقدامات بزرگی 
انجام شــده و ساخت پل خلیج فارس را در دستور کار داریم، اظهار کرد: 
پروژه اتصال پل خلیج فارس به جزیره قشم 10 سال بر زمین مانده بود و 

عزم و اراده ای نیز برای اجرا نبود قرارگاه این پروژه را استارت زد.
کارخانه تولید محصول دانش بنیان بتن پارچه ای افتتاح شد

به گفته وی سال گذشته 4 میلیون و 130 هزار خودرو در این مسیر در 
صف مانده بودند تا نوبت تردد داشته باشند در حالی که ساخت این پروژه 

این مشکل حل می شود.
اتلاف و هدررفــت آب در کانال های انتقال یکی از اصلی ترین دلایل 
پایین بودن راندمان استفاده از آب در بخش کشاورزی است. به منظور حل 

این مشکل هلدینگ نیرو قرارگاه سازندگی خاتم الانبیاء )ص( با همکاری 
مجموعه های دانش بنیان و در راستای کمک به بهبود شاخص های امنیت 
غذایی کشورمان و افزایش راندمان مصرف آب در بخش کشاورزی نسبت 
به بومی سازی و تجاری سازی فناوری تولید بتن پارچه ای برای اولین بار 

در کشور اقدام کرد.
محصــول بتن پارچه ای یــا رول بتن محصولی اســت کامپوزیتی و 
انعطاف پذیر که متشــکل از پارچه های سه بعدی آغشته به پودر سیمان 
است.این پارچه ها پس از نصب در محل موردنظر و آبپاشی، در مدت زمان 
اندکی، سخت شده و به یک لایه بتن نازک، مقاوم، آب بند و ضدحریق 

تبدیل می شود.
کارخانه تولید محصول دانش بنیان بتن پارچه ای افتتاح شد

اجرای این محصول در کانال های ســنتی انتقال آب کشاورزی نیاز به 
تخصص و مهارت خاصی نداشته و به سادگی قابل انجام است. از مزایای 
این طرح می توان به سرعت بالای اجرا در مقایسه با روش رایج لاینینگ 
بتنی و کاهش چشمگیر اتلاف آب، سهولت حمل و اجرا و نصب، وابستگی 
کمتر به عوامل انسانی ماهر حین اجرا نسبت به روش های سنتی موجود 
لایروبی آسان در مخازن ذخیره آب و کانال های آبیاری، دوام بالای 50 
ســال، امکان ترمیم و کاهش مخاطرات زیستی و عدم نیاز به لیسه ای 

کردن سطح بتن اشاره کرد.
هم اکنون و به همت هلدینگ نیرو قرارگاه سازندگی خاتم الانبیا کارخانه 
تولید این محصول فناورانه و نوین در غرب تهران با حضور مسوولان سپاه 

پاسداران و فعالان بخش کشاورزی مورد بهره برداری قرار گرفت.

کاهش مصرف انرژی با رعایت مبحث 19 مقررات ملی مسکن ایران رتبه نهم جهان در ظرفیت منصوبه نیروگاهی
معاون راهبری تولید برق حرارتی گفت: ایران رتبه نهم جهان 
در ظرفیــت منصوبه نیروگاهــی دارد و در تامین تجهیزات 

نیروگاهی خودکفا هستیم.
عبدالله اسکندری در نشستی خبری با بیان اینکه صنعت برق در دو سال 
گذشته علیرغم تنگنای اقتصادی و تحریم توانسته با 98 درصد آمادگی فعالیت 
کند، اظهار کرد: این در حالی اســت که این رقم در جهان 95 درصد است، 
در تابستانی که گذشت نیروگاهی با 64 سال عمر در اوج تابستان با حداکثر 

ظرفیت تولید برق داشت.
معاون راهبری تولید بــرق حرارتی افزود: بیش از 620 واحد نیروگاهی در 
کشور تولید برق دارند و درحال حاضر تولیدکننده قطعات نیروگاهی هستیم و 

وابسته به بیرون از مرزها نیستیم.
او با بیان اینکه ایران یکی از پنج شــرکت سازنده توربین در جهان است، 
اظهار کرد: اکنون در مناقصات جهانی شرکت و 91 درصد قطعات را خودمان 

تولید می کنیم.
به گفته اسکندری ایران از نظر ظرفیت نصب شده رتبه نهم جهان را دارد و 
این در حالی است که در گذشته از حضور متخصصان خارجی بهره می بردیم 

اما امروز فقط مهندسان داخلی کار تولید و تعمیر قطعات را انجام می دهند.
وی با بیان اینکه از زمان تشــکیل برق حرارتی  825 هزار قطعه در داخل 
کشور ساخته ایم، گفت: نیروگاه های حرارتی 94 درصد انرژی را تولید می کنند 

و شش درصد تولید را نیز دیگر نیروگاه ها برعهده دارند.
معاون راهبری تولید برق حرارتی با بیان اینکه در دولت سیزدهم 42 نیروگاه 

جدید وارد مدار شد که 29 واحد گازی و 13 واحد واحد بخار است.
اسکندری افزود: واحدهای بخار بدون مصرف سوخت 2100 مگاوات تولید 
برق می کنند این این موضوع موجب صرفه جویی 3 میلیارد و 250 میلیون 

متر مکعبی سوخت شده است.
وی با بیان اینکه ظرفیت نیروگاهی در مقایسه با ابتدای انقلاب اسلامی، 
15 برابر شده و به 75 هزار مگاوات رسیده است، گفت: راندمان نیروگاه ها در 
انتهای سال 1401 به 39.1 درصد رسید که این روال ادامه دارد و برای کاهش 

تلفات نیز برنامه ریزی کرده ایم.
به گفته وی در ســال گذشته 94 هزار مگاوات فعالیت تعمیرات داشتیم و 
امسال نیز 110 هزار مگاوات برنامه داریم که باید تا نیمه اردیبهشت 11403 

به اتمام برسد و تاکنون 50 درصد تعمیرات انجام شده است.

عضو سابق هیات مدیره سازمان نظام مهندسی ساختمان استان 
تهران با بیان اینکه مباحث مقررات ملی و به ویژه مبحث 19 مقررات 
ملی ساختمان مصرف انرژی را تا 50 درصد در ساختمان ها کاهش 
می دهد، گفت: پیمانکاران به دلیل تلاش برای کاهش هزینه ساخت 

و ساز امکان اجرای کامل مبحث 19 را ندارند.
بیژن خطیبی پیرامــون ضرورت رعایت مبحث 19 مقررات ملی ســاختمان با 
هدف کاهش مصرف انرژی در ســاختمان های کشور، افزود: منابع طبیعی و منابع 
انرژی کشــور و محیط زیست، تنها به نسل کنونی تعلق ندارند و موظف هستیم 
این منابع را همان طور که پیشینیان برای ما به یادگار گذاشتند، با مصرف بهینه و 
صرفه جویی مناسب برای آیندگان باقی بگذاریم.وی ادامه داد: نهادها و سازمان های 
دولتی بر اساس قانون موظف هستند با اجرای صحیح قوانین، بهینه سازی مصرف 
انرژی را پیگیری کنند که از جمله مهم ترین قوانین مربوط به این موضوع مبحث 
19 مقررات ملی ساختمان است که در آن مواردی مانند عایق کاری حرارتی پوسته 
خارجی ساختمان و نصب پنجره های دوجداره و استاندارد و استفاده از فنّاوری نوین 
در سیســتم گرمایش و سرمایش و موتورخانه ها و استفاده بهینه از مصرف برق در 
مشاعات و واحدها و حتی نحوه طراحی معماری برای استفاده بهینه از انرژی های 
طبیعی اجباری اعلام شــده است.این کارشناس اقتصاد و مسکن با انتقاد از چرایی 

اجرای ناقص این قانون در پروژه های ساختمان سازی کشور افزود: با اینکه در مقاطع 
زمانی مختلف و در هیات دولت اعلام شده است که نباید به ساختمان هایی که در 
آن موضوع 19 مقررات ملی ســاختمان رعایت نشده است، پایان کار داده شود، اما 
همچنان شاهد صدور پایان کار بدون در نظر گرفتن این نکته مهم هستیم.خطیبی 
با انتقاد از بی توجهی به خســارت های وارده به محیط زیست به دلیل مصرف زیاد 
انرژی در کشور اضافه کرد: ما در کشور حاضر به پرداخت هزینه حفظ محیط زیست، 
هزینه حفظ انرژی و هزینه ایمنی نیستیم و به نظر بنده این موضوع از دیدگاه اشتباه 
کارفرمایان در موضوع ساخت ارزان ساختمان نشأت می گیرد، در صورتی که ساخت 
ارزان بدون کیفیت با موضوع ساخت با کیفیت مناسب، دو مقوله مجزا هستند.عضو 
سابق هیات مدیره سازمان نظام مهندسی ساختمان استان تهران با اشاره به اینکه در 
هر ساختمان طراح، پیمانکار، ناظر و شهرداری، وزارت راه و شهرسازی، سازمان نظام 
مهندسی ساختمان و قانون گذار باید رعایت مبحث 19 را به دقت پیگیری کنند، ادامه 
داد: دلیل اینکه این قانون مهم به صورت کامل اجرایی نمی شود آن است که در طول 
سال های گذشته از سوی دولت قیمت ساخت و ساز مسکن به صورت دستوری و 
خارج از شرایط واقع بینانه تعیین شده است و بر همین اساس وقتی پیمانکار می بیند با 
این قیمت، ساختمان سازی عملیاتی نیست، مجبور می شود از برخی موضوعات مانند 

مبحث 19 مقررات ساختمان سرباز بزند.

ســخنگوی صنعت آب گفت: همه توان وزارت 
نیرو و بخش آب صرف رفع این ناترازی شــده و 
رئیس جمهور هم در این خصوص دستوراتی در 
شــورای عالی آب دادند که نقشه راه آب کشور در 

پاسخ به رفع این ناترازی تدوین شده است.
به گزارش شرکت مدیریت منابع آب ایران، عیسی بزرگ زاده 
با در برنامه زنده تهران 20 در خصوص وضعیت مصرف آب در 
تهران، اظهار داشت: صحبت از تهران یعنی شهری که منابع آب 
استان البرز، بخشی از استان قزوین، ورامین، بومهن و رودهن 

را تأمین می کند؛ یعنی از یک شهر 18 میلیونی حرف می زنیم.
وی با بیان اینکه حل مسئله آب تهران یک اقدام بسیار سخت 
و پیچیده است، گفت: در روزهای سرد و بارانی نباید مصرف آب 
این مقدار زیاد باشد و نیاز است که شهروندان در این زمینه به 
مسئولان کمک کنند.بزرگ زاده خاطرنشان کرد: در واقع ما همه 
جا نیاز به رجوع به مردم داریم ولی سهم مسئولان نیز در جای 
خود باقی و مهم است که باید تدابیر درستی به کاربندند. تاکنون 
نیز در این خصوص تدابیر موفقیت آمیزی توسط شرکت آبفا و 

شرکت آب منطقه ای اتخاذ شده است.
سخنگوی صنعت آب در واکنش به آمارهای منتشر شده از 
رتبه ایران در زمینه فرونشست زمین تصریح کرد: واقعیت این 
اســت که با آب به ویژه با آب زیرزمینی در چند دهه گذشته 
مهربان نبوده ایم و برداشت های فراوانی از آب های زیرزمینی 
انجام شده که هرچند اهداف خوبی مانند ایجاد شغل و تأمین 
آب برای مردم داشته اما منجر به ایجاد ناترازی بین قدرت تأمین 
آب چه در بخش آب سطحی و چه در بخش آب زیرزمینی و 
میزان مصرف در بخش کشاورزی و سایر بخش ها شده است.

وی با بیان اینکه این ناترازی اکنون شدید شده و آثار خود را 
بر روی دشت ها گذاشته، گفت: در حال حاضر حدود 420 دشت 
ممنوعه و بحرانی در کشور وجود دارد. با این حال در یکی دو 
سال اخیر تلاش زیادی برای رفع ناترازی ها صورت گرفته است.

بزرگ زاده با تأکید بر اینکه فرونشست مسئله جدی پایداری 
زیست بوم ایران است، بیان داشت: فرونشست پدیده ای است 
که طی سالیان متمادی ایجاد می شود و اثر آن نقطه به نقطه 
متفاوت است؛ ولی آمارسازی های مربوط به این پدیده در فضای 

مجازی را دارای پشتوانه علمی و دقیق نمی دانیم.
وی رفع ناترازی را مهم ترین دغدغه امروز کشور خواند و افزود: 
همه توان وزارت نیروافزود: همه توان وزارت نیرو و بخش آب 
صرف رفع این ناترازی شده است. آقای رئیس جمهور نیز در این 
خصوص دستورات واضحی در شورای عالی آب دادند و نقشه راه 

آب کشور در پاسخ به رفع این ناترازی تدوین شده است.
سخنگوی صنعت آب کشور یادآور شد: در خصوص مدیریت 
مصرف در بخش کشاورزی نیز تیرماه سال جاری، سند امنیت 
غذایی تصویب و توسط رئیس جمهور ابلاغ شد که طبق برنامه 
وزارت جهاد کشــاورزی در این ســند مصرف آب در بخش 

کشاورزی تا سال 1411 باید به 51 میلیارد متر مکعب برسد.
بزرگ زاده گفت: ما از ظرفیت برنامه هفتم و ظرفیت های دیگر 
نیز برای استانداردسازی مصرف آب برخی از تجهیزات پرمصرف 
مانند کولرهای آبی و ماشین های ظرفشویی و رختشویی نیز 
استفاده خواهیم کرد تا این وسایل دارای استانداردهای اجباری 
شــوند و مواد قانونی تصویب شده تا به کمک وزارت محترم 

سمت این برنامه ها عملی و محقق شود.

سخنگوی صنعت آب:

تدوین نقشه راه آب برای رفع ناترازی ها است

۱۶نیروگاهمازوتمیسوزانند معاون راهبری تولید برق حرارتی گفت: در دولت سیزدهم، 42 نیروگاه جدید به مدار 
آمد که 29 واحد گازی و 13 واحد واحد بخار بوده اســت و این واحدهای بخار 2100 
 مگاوات تولید برق دارند بدون اینکه سوخت مصرف کنند و این باعث شده 3 میلیارد و

 250 میلیون متر مکعب در مصرف سوخت صرفه جویی شود.
ناصر اسکندری در نشست حاشیه ای بازدید از شرکت تعمیرات نیروگاهی اظهار داشت: صنعت برق علیرغم 
تحریم در ارائه خدمات به مردم کوچکترین کوتاهی نداشته، چراکه 80 میلیون ناظر فعالیت های آن را نظارت 
می کنند، این صنعت تا به امروز در حوزه تولید، انتقال و توزیع فعال بوده اما از مصرف کننده غافل مانده است، 
با این همه صنعت برق مکلف است خدمات باکیفیتی به مردم ارائه دهد که البته در این حوزه کارنامه قابل قبولی 
دارد.وی افزود: صنعت برق در دو سال گذشته علیرغم تنگنای اقتصادی و تحریم توانسته با 98 درصد آمادگی 
در اختیار مردم باشد در حالی که این رقم در جهان 95 درصد است. یعنی نیروگاهی داشتیم که با 64 سال 
عمر در اوج تابستان با حداکثر ظرفیت تولید برق داشته است.معاون راهبری تولید برق حرارتی گفت: بیش از 
620 واحد نیروگاهی در کشور تولید برق دارند.وی با بیان اینکه ما اکنون تولیدکننده قطعات نیروگاهی هستیم 
و وابسته به بیرون از مرزه نیستیم، افزود: این نتیجه تصمیمات شجاعانه ای است که منجر به تشکیل شرکت 
نیروگاهی شده است.وی با بیان اینکه ما یکی از 5 شرکت سازنده توربین در جهان هستیم، خاطرنشان کرد: 
ما اکنون در مناقصات جهانی شرکت و 91 درصد قطعات را خودمان تولید می کنیم.اسکندری با بیان اینکه 
از نظر ظرفیت نصب شده رتبه نهم جهان را داریم، اظهار داشت: در گذشته از حضور متخصصین خارجی 
بهره می بردیم امروز فقط منخصصین داخلی کار تولید و تعمیر قطعات را انجام می دهند.وی با بیان اینکه 
از زمان تشکیل برق حرارتی  825 هزار قطعه ساخته ایم، ادامه داد: نیروگاههای حرارتی 94 درصد انرژی را 

تولید می کنند و 6 درصد تولید را نیز دیگر نیروگاهها برعهده دارند.این مقام مسئول در شرکت برق حرارتی 
با بیان اینکه ما توان ارائه سرویس تعمیراتی به تمام کشورهای همسایه را داریم، افزود: در دولت سیزدهم، 
42 نیروگاه جدید به مدار آمد که 29 واحد گازی و 13 واحد واحد بخار بوده است و این واحدهای بخار 2100 
مگاوات تولید برق دارند بدون اینکه سوخت مصرف کنند و این باعث شده 3 میلیارد و 250 میلیون متر مکعب 
 در مصرف ســوخت صرفه جویی شود.وی گفت: ظرفیت نیروگاهی از ابتدای انقلاب از 7 هزار مگاوات به

 75 هزار مگاوات رسیده یعنی 15 برابر شده است و این در حالی است که نیروی انسانی 60 درصد افزایش 
داشــته یعنی 1.6 برابر شده است.اسکندری با بیان اینکه راندمان نیروگاهی از ابتدای 1401 به 39.1 درصد 
رسیده، افزود: کاهش تلفات و همچنین استفاده از شرکتهای دانش بنیان بک برنامه جدی در دستور کار ما 
است.وی ادامه داد: در تابستان به دلیل اوج بار ضرورت دارد از حداکثر ظرفیت نیروگاهی استفاده شود بنابراین 
نیروگاهها برای تعمیرات ار مدار خارج نمی شوند.معاون راهبری شرکت تولید برق حرارتی گفت؛ پارسال 94 
هزار مگاوات فعالیت تعمیراتی داشتیم امسال به دلیل اینکه دمای بالا تداوم داشت محدودیت تعمیرات داشتیم 
و به این ترتیب 110 هزار مگاوات برنامه تعمیراتی داشته ایم به دلیل اینکه بارش زیادی نداشتیم.وی افزود: 
پیش بینی می شود از نیروگاههای برقابی در فصل تابستان تولید برق زیادی نداشته باشیم لاجرم برق حرارتی 
جایگزین می شود.اسکندری گفت: پیش بینی می شود امسال زودتر گرما برسد بنابراین تا نیمه اردیبهشت باید 
صددرصد آمادگی داشته باشیم یعنی عملا 110 هزار مگاوات تعمیرات باید تا نیمه اردیبهشت 1403 تمام شود.

وی ادامه داد: اکنون 56 درصد تعمیرات شروع شده و 50 درصد به اتمام رسیده است، پیش بینی این است که 
با رفع محدودیت بتوانیم به برنامه زمانبندی برسیم.اسکندری بیان داشت: علیرغم تامین سوخت و برودت پیش 
بینی نشده که تامین سوخت را تحت تاثیر قرار داد اما برنامه تعمیرات دچار اختلال نشد.وی با بیان اینکه تابستان 
1403 را بدون خاموشی خواهیم گذراند، افزود: از ابتدای پولت 38 قطعه ساخت داخل شد که مانع از خروج 17.5 
میلیون یورو از کشور شد و اگر این تجهیزات وجود نداشت باید از کشورهای همجوار وارد می کردیم.وی بیان 
داشت: بابت ساخت داخل تجهیزات 1440 میلیارد تومان صرفه جویی ارزی داشته ایم.وی در پاسخ به ایلنا، درباره 
وضعیت تامین سوخت گاز در نیروگاهها باتوجه به برودت هوا گفت: همواره اولویت اصلی مردم بوده است بنابراین 
طبیعی است که با افزایش مصرف گاز خانگی تحویل گاز به نیروگاهها کاهش می یابد.اسکندری افزود: در حال 
حاضر مصرف سوخت 16 نیروگاه مازوت است و بقیه از گازوییل است.وی هزینه تعمیرات را در سال جاری 12 
هزار میلیارد تومان  عنوان کرد.اسکندری بیان داشت: 68 درصد ظرفیت نیروگاهی در دست بخش خصوصی 32 
درصد برعهده برق حرارتی است اما تامین سوخت و مدیریت تامین و آماده کل نیروگاهها به عهده برق حرارتی 
است. ابوالقاسم حاجی نوروزی نیز با اشاره به فعالیت 280 نفر در شرکت تعمیرات نیروگاهی گفت: این شرکت 
در سال 1379 تاسیس شد و کار اصلی آن بازسازی قطعات داغ توربینهای گازی است.وی افزود: ما قطعاتی را 
که قابلیت 2 تا 3 بار بازسازی دارند بخاطر تحریم بعضا 11 بار بازسازی کردیم و 18 ماه نیز گارانتی دارند، این 
در حالی است که سازنده بیشتر از 3 تا 4 بار اجازه بازسازی نمی دهد.معاون مالی و پشتیبانی شرکت تعمیرات 
نیروگاهی با بیان اینکه ما ظرفیت بازسازی 70 درصد نیاز به تعمیرات نیروگاهی را داریم، اظهار داشت: 700 تا 
800 معادل ست در سال بازسازی می شوند.وی بیان داشت: ما در حال حاضر با صد در صد ظرفیت کار می 

کنیم.نوروزی میزان طلب از وزارت نیرو را 140 تا 150 میلیارد تومان عنوان کرد.

مدیرعامل شرکت ملی نفت گفت: تولید نفت از میدان سپهر 
و جفیر شروع شده که حدود 40 هزار بشکه در روز است و با 
بهره برداری از فاز 2 این میدان، تولید نفت از آن به 100 هزار 

بشکه در روز می رسد.
محسن خجسته مهر با اشاره به زمان بهره برداری میدان نفتی سپهر و جفیر، 
اظهار داشت: تولید نفت از میدان سپهر و جفیر شروع شده و حدود 40 هزار 

بشکه در روز است، البته با توجه به این که از میادین بهره برداری رسمی نیز 
می شود، منتظر این خبر هستیم تا با حضور یکی از مقامات ارشد کشور این 

میدان به بهره برداری برسد.
مدیرعامل شرکت ملی نفت ایران افزود: با بهره برداری از فاز 2 این میدان، 

تولید نفت از این میدان به 100 هزار بشکه در روز می رسد.
وی با اشاره به میدان آزادگان گفت: مذاکرات طرح یکپارچه سازی میدان 

آزادگان نیز به پایان رســیده و در انتظــار موجز مقامات برای انعقاد قرارداد 
هستیم.خجســته مهر در خصوص فشــارافزایی پارس جنوبی، بیان کرد: 
مهم ترین کار ما در میدان گازی پارس جنوبی نگهداشت توان تولید است، در 
این خصوص نیز سه بحث، فشارافزایی، حفر چاه های infill و اسیدکاری را 
مدنظر قراردادیم.وی اغلام کرد: همچنین قراردادهای 35 حلقه چاه توسعه ای 

پارس جنوبی به ارزش 1.2 میلیارد یورو در آینده منعقد خواهد شد.

معاون وزیر نفت خبر داد:

افزایش 60 هزار بشکه ای تولید نفت با بهره برداری از فاز 2 سپهر و جفیر


